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[Tredie næstformand.] J 
10) Første behandling af : 홢 '홢홢홢<홢 

Forslag til lov om, ændring af lov om 
menighedsråd. 

11) -Valg af 17 medlemmer til et udtålg, an- 
gående: 홢 ' ? '홢홢홢i'' 홢홢 

« Forslag til folketingsbeslutning om æn- 
dring af lov om den offentlige sygefor- 

. sikring, af lov om; forsikring mod følger 
af ulykkestilfælde og af lov om erstat- 
ning til tilskadekomne værnepligtige 
m. n. (Om forhøjelse af dagpenge og 
erstatninger samt om afskaffelse aif 
ventetidgregler, m.v.) [af Helge Nielsen 
m. fl.)] 

Mødet hævet kl. 16.24.. . l.' ; . I ; 

54. møde .  

Fredag den 31. januar kl. 10. 

Anden næstformand (Hanné,Budtz).\ I 
skrivelse af gårs dato meddeler undervis- 
ningsministeren, at han ønsker skriftligt at 
fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov omskole- 
lægëi, ' 홢 ' '1 : 

forslag til lov om ændring af lov om offentlig 
skolebespisning og 

forslag til folketingsbeslutning om en reform 
af de grundlæggende skoleuddannelser. 

Skriftlig fremsættelse af forslag. 

Undervisningsministeren (Helge Larsen): 
Jeg tillader mig herved for det høje ting at 
fremsætte forslag tillov om ændring af lov om 
skolelæger samt forslag til lov om ændring af 
lov om offentlig skolebespisningV " : ' 

Begge lovforslag: er led i den omlægning af 
byrdefordelingen mellem staten og kommu- 
nerne, der er planlagt at skulle træde i kraft 
den 1. april 1970. : , 

Forslagene indebærer, at statens tilskud 

til  den offentlige skolelægeordning samt til 
skolebespisningen bortfalder fra den 1. april 
1970, således at udgifterne ved disse ord- 
ninger fremtidig afholdes af kommunerne. 
Der bliver således i forhold til dé gældende 
regler tale om en merudgift for kommunerne, 
hvilket der imidlertid er taget hensyn til ved 
udformningen af de foreslåede generelle 
regler om tilskud til kommunerne. 

Jeg anbefaler hermed de to lovforslag til 
velvillig behandling'i det høje ting. 

Jeg tillader mig endvidere for det høje 
ting, 'at fremsatte forslag til folketingsbeslut- 
ning om 6M. reform af de grundlæggende skole- 
uddannelserY v ' . 

Forslaget går i korthed ud på at fastlægge 
nogle hovedretningslinj er for den fremtidige 
skolestruktur, og for løsningen af en række 
andre problemer i forbindelse med under- 
visningspligtens udvidelse, bl. a. mulig- 
hederne for at fremme elevernes trivsel i 
skolen. Det drejer sig specielt om de handi- 
cappede elever, herunder om børn med 
adfærdsproblemer eller psykiske afvigelser. 
En udbygning af skolernes og andre 
institutioners 홢 indsats på dette område vil 
være en væsentlig forudsætning for .gennem- 
førelsen af udvidet undervisningspligt. " 

Spørgsmålene, om undervisningspligtens 
længde og om.skolens organisatoriske opbyg- 
ning er hermed kædet, sammen, og jeg under 
dette velbegrundet og i pagt med den ånd, 
hvori de senere års offentlige debat om skolen 
har været ført. 

Jeg føler mig overbevist om, at; det vil 
være en stor fordel, om vi kan se proble- 
merne i deres indbyrdes sammenhæng og nå 
frem til en samlet løsning. 

Den struktur, som forslaget antyder, kan 
vel bedst betegnes som en 9-årig grundskole 
med begrænset selvvalg i 8. og 9. skoleår og 
et 10. skoleår, delt i 3 hovedlinjer: folke- 
skole, gymnasieskole, erhvervsskole. Der 
hår været udtrykt bekymring for, åt ét for- 
slag af denne karakter kunne fremkalde en 
følelsesladet o g langtrukken debat og bringe 
forstyrrelse i en rolig og naturlig udvikling 
inden for skolen. Jeg deler ikke denne frygt. 
Debatten om en. jiy skolestruktur er allerede 
i fuld gang, og den er langt mere saglig, 
nuanceret' og realistisk, end vi tidligére har 
kendt det. Desuden er forslaget en næsten 
logisk - konsekvens af den udvikling, som vi 
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[Undervisningsministeren.] 
allerede har, konstateret inden for 1958- 
lovens rammer. Jeg tænker her dels på den 
stærke vækst i antallet af 8.-9. klasser, dels 
på den såkaldte milde deling i 6.-7. skoleår, 
som nu praktisk talt har ophævet sig selv. 
Endelig minder jeg om tankerne om harmo- 
nisering af de nordiske landes uddannelses- 
systemer og om de ofte udtalte ønsker om 
fællesskab med vore nordiske nabolande, 
som på dette område er længere fremme end 
vi, og som er nået dertil efter langvarige 
systematiske forsøg og grundige overvejel- 
ser. Vi kan utvivlsomt lære meget af de er- 
faringer, man har gjort i Norge og Sverige. 
Nok er vore forudsætninger forskellige, men 
det kan dog ikke begrunde, at vi skal igen- 
nem en 10홢15-årig procedure for at tage det 
skridt, som de nu har taget. I virkeligheden 
har vi jo takket være 1958-lovens vide ram- 
mer haft mulighed for at eksperimentere os 
temmelig langt frem igennem de sidste 10 år. 
De forudsætninger, der stadig mangler for 
at kunne iværksætte og koordinere forsøgene 
og indhente de nødvendige praktiske erfa- 
ringer, vil nu blive tilvej ebragt. 

Idet jeg om forslagets enkeltheder i øvrigt 
henviser til de udførlige bemærkninger, skal 
jeg anbefale forslaget, til velvillig behandling 
i det høje ting. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål om meddelelse af orlov til folke- 
tingsmedlem Lis Groes. 

Anden næstformand (Hanne Budtz); Der- 
som ingen gør indsigelse, vil jeg betragte 
det som vedtaget, at den ønskede orlov 
meddeles fra og med den 31. januar. (Op- 
hold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål om indkaldelse af stedfortræ- 
deren for folketingsmedlem Lis Groes-, 

Anden næstformand (Hanne Budtz): Der- 
som ingen gør indsigelse, vil jeg betragte 
det som vedtaget, at stedfortræderen ind- 
kaldes. (Ophold). Det er vedtaget. 

Pastor Poul Falk Hansen 홢 vil herefter 
blive indkaldt som midlertidigt medlem, af 
folketinget fra og med den 31. januar 1969. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål om meddelelse af orlov til folke- 
tingsmand Chr. Madsen. 

Anden næstformand (Hanne Budtz): Der- 
som ingen gør indsigelse, vil jeg betragte 
det som vedtaget, . at den ønskede orlov 
meddeles fra og med den 31. januar. (Op- 
hold). Det er vedtaget. 

Dien næste sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål om indkaldelse af stedfortræde- 
ren for folketingsmand Chr. Madsen. 

Anden næstformand (H anne Budtz): Der- 
som ingen gør indsigelse, vil jeg betragte det 
som vedtaget, at stedfortræderen indkaldes 
(Ophold). Det er vedtaget. 

Fagforeningsformand N. Møller Sørensen 
vil herefter blive indkaldt som midlertidigt 
medlem af folketinget fra og med den 31. 
januar 1969. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om 
udlån til arbejderboliger på landet. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 91) 
findes i tidenden sp. ,3341).. 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 99 stemmer. 

Anden næstformand (Hanne Budtz): Lov- 
forslaget vil nu blive. tilstillet statsmini- 
steren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om 
støtte til. erhverv i Grønland. 

(Anelen behandling af lovforslaget (nr. 36) 
findes i tidenden sp. 3263). 


